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Summary

        
The intraperitoneal distribution of fluid and its detectability with a CT scanning were investigated in 13 patients during infusion of dialysate for peritoneal dialysis. An ascending pattern of spread i.e. from the lesser pelvis through the inframesocolic compartment to the supramesocolic compartment prevailed. Accumulation of fluid in the perihepatic space and in Morison's pouch as a function of fluid volume is at best approximated by a parabolic curve. Fifty to two hundred fifty ml. of fluid were detectable with a CT scanning in supine position in the majority of cases within the perihepatic space and Morison's pouch. The lowest amount of fluid detectable in the peritoneal cavity - 25 ml. was found between the anterior abdominal wall and bowel loops in right decubitus.


      
        
Zusammenfassung

        
Die intraperitoneale Flüssigkeitsverteilung und ihr möglicher Nachweis mittels CT wurden an 13 Patienten während der Infusion von Dialysat bei der Peritonealdialyse untersucht. Überwiegend fand sich ein aufsteigendes Verteilungsmuster, d. h. vom kleinen Becken aufsteigend über den unteren bis zum oberen Raum des Mesokolons. Die Flüssigkeitsansammlung im perihepatischen Raum und in der Morisonschen Bauchfelltasche als Funktion des Flüssigkeitsvolumens wird am ehesten durch ein parabelförmiges Kurvenschaubild veranschaulicht. 50 bis 250 ml Flüssigkeit konnten mittels CT in der Rückenlage, meist im perihepatischen Raum und in der Morisonschen Bauchfelltasche, festgestellt werden. Die niedrigste Flüssigkeitsmenge (25 ml) fand sich zwischen der vorderen Bauchwand und den Darmschlingen bei rechtsseitigem Dekubitus.
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